بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

قال الله تعالى

قَالَ لَهُ مُوسَى هَلْ أَتَّبِعُكَ عَلَى أَنْ تُعَلِّمَنِ مِمَّا عُلِّمْتَ رُشْدًا تُعَلِّمَنِ مِمَّا عُلِّمْتَ رُشْدًا

صدق الله العظيم

سورة الكهف الآية 66

Dedication

To:

My mother

Sorrow of my father

Brothers and sisters

Acknowledgment

First of all my thanks and eulogize were due to ALMIGHTY ALLAH, the beneficent and merciful, for giving me health and strength to accomplish this work.

I would like to express my deepest gratitude to my supervisor Dr. Yousif Fadlalla Hamed Elnil for his guidance, insight, encouragement and valuable supervision throughout this study.

My appreciation and thanks were also to Dr. Mogahid Mohamed Elhassan(the former Supervisor) for his supports, encouragement and advice.

Last but not least my thanks and appreciation to anyone who helped me directly or indirectly in the preparation and revision of this study during the research work, my best regards to all without any exception.

My thanks and gratitude also was offered to Uz. Mazin Omer Mohager for his help.

Abstract

The aim of this study was to determine the frequency of Moraxella catarrhalis in sputum specimens among patients with lower respiratory tract infection. A total of 200 sputum specimens collected from Khartoum state in Alshaab hospital during January to June 2011. Bacteriological analysis of sputum specimens were performed for Moraxella catarrhalis including inoculation on Sheep blood agar and on chocolate agar The identity of the isolates was confirmed by DNAse test, Tributyrin test and reduction of nitrate to nitrite. Susceptibility testing and \(\mathbb{L}\)-lactamase production were carried out for each isolate. Out of 200 sputum specimens; 2 (1%) Moraxella catarrhalis was recovered from patients with age more than 50 years. The two isolates produced β -lactamase and ampicillin. They were susceptible to Amoxyclav, resistance to Azithromycin, Ceftazidime Ceftriaxon, Cephalexin, Cephotaxime, Chloramphenicol, Ciprofloxacin ,Cotrimoxazole and Erythromycin. This study showed that *M. catarrhalis* considered being one of important respiratory tract pathogen in adults particularly with age more than 50 years old. Since most strains produce \(\mathbb{S}\)-lactamase, antibiotic therapy should be guided by *in-vitro* susceptibility tests.

الهدف من هذه الدراسة هي لمعرفة معدل عزل الموراكسيلة النزلية مـن عينات القشع لدي المصابين بالتهاب الصدر السفلي. لهذا الغـرض جمعـت 200 عينة قشع من مستشفي الشعب التعليمي في الفترة مـا بيـن ينـاير الي مايو 2011.

تم التعرف و التاكد من خصائص الموراكسيلة النزلية باجراء كل من اختبارات DNAse و Tributyrin و اختزال النيتاريت كما تم اجراء اختبارات الحساسية للمضادات الحيوية والقدرة علي افراز انزيم البيتالاكتاميز.تم عزل معزولتان من الموراكسيلة النزلية من 200 عينة قشع بمعدل 1% من اشخاص اعمارهم فوق الخمسين سنة . كل الموراكسيلة النزلية التي تم عزلها لديها القدرة علي افراز انزيم البيتالاكتاميز وكانت حساسة للمضدات الحيوية التالية: اموكسكلاف, ازيزرومايسين, سفوتاكزيم, سفوتاكزيم, كلورامفينيكول, سيبروفولاكسيسين, كوتريمكزازول و الاريسرومايسين بينما مقاومة للامبسلين.

اظهرت هذه الدرسة ان الموراكسيلة النزلية هي احدي من مسببات اصابات الصدر لدي الاشخاص الكباروخاصة الزين يزيد اعمارهم عن الخمسين عام. ومع ظهور سلالات من الموراكسيلية النزلية قادرة علي افراز انزيم البيتالاكتاميز لا بد من اجرء اختبار البيتالاكتاميزعند عزل اي من الموراكسيلية النزلية وكذلك الحساسية ضد المضادات الحوية قبل بدا استخدامها.

Table of contents

Title	Page No.	
الآية	I	
Dedication	II	
Acknowledgement	III	
Abstract	IV	
المستخلص table of contents	V VI	
List of tables	X	
List of figures	XI	
Chapter One: introduction and Objective	S	
introduction 1.1	1	
1.2 Rationale	2	
1.3 Objectives	3	
1.3.1 General Objective	3	
1.3.2 Specific Objectives	3	
Chapter Tow: literature review		
2.1 Historical Background	4	
2.2 General Characteristics	5	
2.3 Moraxella catarrhalis	6	
2.4 Pathogenesis	6	
2.5 Virulence factors	7	
2.6 Epidemiology	8	
2.7 Clinical Manifestations	9	
2.7.1 Disease in childhood	9	
2.7.1.1Otitis Media	9	
2.7.1.2 Lower respiratory tract infections	10	
2.7.2 Infections in adult	11	
2.7.2.1 Laryngitis	12	

Title	Page No.
2.7.2.2 Bronchitis and pneumonia	12
2.7.2.3 Nosocomial infections	12
2.7.2.4 Other infections	13
2.8 Production of β-Lactamase	13
2.9 Laboratory diagnosis	14
2.9.1. Collection of specimens	14
2.9.2 Macroscopic evaluation	15
2.9.3 Microscopic examination	15
2.9.4 Cultural procedures and interpretation	15
2.9.5 Colonial morphology	16
2.9.6 Biochemical identification	16
2.9.7 Serologic diagnosis	17
2.9.8 Molecular diagnosis	17
2.10 Treatment	18
2.11 Prevention	19
Chapter Three: Materials and method	
3.1 Study design	20
3.2 Study area	20
3.3 Study duration	20
3.4 Study population	20
Control strains 3.5	20
Sample size 3.6	20
3.7 Collection of specimens	21
3.8 Macroscopical examination	21
3.9 Microscopical examination	21
3.9.1Gram stain	21
Culture of specimens 3.10	21
3.11 Biochemical identification	22
3.11. 1Oxidase test	22
3.11.2 Catalase test	22
3.11.3 Deoxribonuclease (DNAse) test	22

Title	Page No.	
3.11.4 Nitrate reduction test	23	
3.11.5 Tributyrin-Strips test	23	
3.12 Growth on nutrient agar at 22°c	23	
3.13 Demonstration of β-lactamase production	24	
3.14 Antimicrobial Susceptibility test	24	
3.14.1 Preparation of suspension	24	
3.15 Data analysis	25	
Chapter four: Result		
4.1 Distribution of study samples and isolated organism	26	
4.2 Results of Gram stain	27	
4.3 Results of culture	28	
4.3.1 Growth on chocolate agar	28	
4.3.2 Growth on sheep blood agar	29	
4.3.3 Growth on nutrient agar at room temperature	30	
4.4 Results of biochemical identification	31	
4.5 Results of β-lactamase demonstration	33	
4.6 Results of antibiotics susceptibility tests	34	
Chapter Five:		
Discussion	36	
Conclusion	38	
Recommendation	39	
References	40	

List of tables

Tid.	D.M.
Title	P.No
4.1 Distribution of study groups and isolation rates.	27
4.2 Results of biochemical tests of of <i>Moraxella catarrhalis</i> isolates	38
and control strains.	
4.3Antibiotics susceptibility pattern of <i>Moraxella catarrhalis</i> .	48

List of figures

Title	P.No
.Gram stain preparation of <i>M. catarrhalis</i> 4.1	27
.Culture of <i>M. catarrhalis</i> on chocolate agar 4.2	28
.Culture of <i>M. catarrhalis</i> on 5% sheep blood agar 4.3	29
Culture of <i>M. catarrhalis</i> isolate on nutrient agar 4.4	30
Biochemical identification of <i>M. catarrhalis</i> 4.5	32
.β-lactamase demonistration test of <i>M. catarrhalis</i> 4.6	33
.Antibiotic susceptibility pattern of <i>M. catarrhalis</i> isolate 4.7	35